
           Také vzpomínají na Lenina? 
Bojí se ho 100 let od úmrtí?!
  Dne 27.12. 2023 mne na Seznamu zaujal komentář publicisty T. Marjanoviče: „ROK
2024.  Pravá  chvíle  varovat  před  Leninem.“„Dvě  miliardy  lidí  p ůjdou  p říští  rok
k celonárodním volbám. Ty asi  nejd ůležit ější  prob ěhnou v  USA….  Hlasovat  se
bude  v 70  státech,  účast  by  měla  dosáhnout  dvou  miliard.  K urnám  vyrazí  i Češi.
Kromě krajských a senátních voleb se bude rozhodovat o novém složení evropského
parlamentu - v červnu napříč celou Unií naráz.“    „V roce 2024 uplyne sto let od smrti
Vladimíra  Iljiče  Lenina,  člověka,  v jehož  případě  selhala  odvaha  k informovanosti
u všech, kteří ho ještě mohli zastavit“,  uvedl Marjanovič . „Selhaly carské úřady, stejně
tak, jako ho před bolševickým převratem neodhadly tajné služby evropských mocností,
když se jim v jejich metropolích procházel  před nosem. V Evropě  dokonce tehdy tu
a tam panoval naivní názor,  že bude lepší  tohoto lžiproroka nechat  jít  za svým, ve
smyslu  výše  zmíněného,  „vždyť  se  svět  nezboří“,  a pak  jej  jaksi  využít  ve  svůj
prospěch, třeba jako spojence v nějaké válce.“ píše TM. Jak to dopadlo jsme dobře
poznali  všichni.  Proto  TM.  úpěnlivě  varuje.  Nyní  prý  hrozí  celému  světu  opět
nebezpečný „tragikomický  zmar“, který odstartují „ruské prezidentské volby chystané
na březen. Samozřejmě v nich zvítězí – hádejte kdo? “ upozorňuje publicista TM.

  Pán zřejmě dobře studoval marxismus–leninismus, protože vlastně píše o 
podmínkách vzniku socialistické revoluce.  Vlády již neumějí vládnout, lidé začínají 
protestovat, mezinárodní podmínky jsou neutěšené vlivem válek a energetické krize, 
ale ještě chybí potřebná strana s vůdcem. Tady by byl potřeba nějaký charismatický 
Lenin, za kterým by šly masy! Zatím se ještě neobjevil, ale už se jím straší!

... 
Vladimir Ilji č Uljanov, který p řijal 
přezdívku Lenin,  
se narodil  22. dubna 1870 Simbirsk,  v rodin ě 
školního inspektora. 
Zemř  el     21.     ledna     1924   v Gorkách     u     Moskvy  .

             Byl     komunistický     politik     a     revolucioná ř  ,     filozof  ,
vůdce     bolševické strany  , 
první p ředseda vlády     sov ětského Ruska     (1917–
1922) a     posléze     Sovětského svazu     (1922–1924). Byl 
významným      teoretikem     leninismu  , který definoval 
jako     adaptaci     marxismu     v     období        imperialismu  .
      Mladého Vladimíra, při studiích na gymnáziu, velice

zasáhla a radikalizovala poprava jeho staršího bratra Alexandra, za účast při atentátu
na cara  Alexandra  III.,   8. května 1887. V rodině  Uljanovových  bylo  šest  dětí  a
všechny  byly  revolucionáři. Vladimír  pokračoval  ve  studiích  na  právnické  fakultě
v Kazani.  Byl  však  v  roce  1887 vyloučen  pro  účast  na  revoluční  akci  studentů  a
vyhoštěn do osady Kukuškina, pod policejní dohled, kde pobyl rok. Ve studiích však
potom  nesměl  pokračovat  a  to  ani  v  zahraničí.  Až  po  dvou  letech  složil  externě
zkoušky na právnické fakultě v Sankt Petersburgu, kde studia práv dokončil
    Po absolutoriu v Sankt Petersburgu (Petrohrad) se, místo práce jako právník, zapojil
do revolučního  propagandostickéhohnutí a zabýval se dále studiem  marxismu. Stal
se  vůdcem  petrohradských  marxistů  a  roku  1895  založil  levicový „Svaz  boje  za
osvobození  dělnické  třídy“,  první  zárodek  radikální  levicové  marxistické  strany
v Rusku. V prosinci 1895 byl Lenin uvězněn a po 14 měsících poslán na tři  roky do
vyhnanství  na Sibiř,  do  vesnice Šušenskoje.  O rok  později  za  ním  přijela  do
Šušenského i levicová aktivistka Naděžda Krupská, která se v červenci 1898 stala jeho
manželkou a setrvala s ním do konce jeho života.
(N.Krupská se velice zajímala kladenskou o Volnou socialistickou školu práce. red.)
  Dalších17 let žil Lenin v exilu, v různých metropolích Evropy. Vydával časopis Jiskra, 
který se různými cestami dostával do Ruska.
    V lednu  1912  se  konala  v Praze  pod  Leninovým  vedením  VI.  (Pražská)
všeruská  konference  v Lidovém  dom ě,  sídle  SOCDEM.  Určila  úkoly  pro  nový
vzestup revoluce.  Sehrála velkou úlohu v upevnění proletářské strany, jako vedoucí
síly dělnického hnutí v Rusku. Lenin v té době bydlel v bytě v Řeznické ulici.    Lenin
stál  v čele ruské  Říjnové  revoluce roku  1917,  poté  byl  do  roku  1923 de
facto nejvyšším představitelem Sovětského svazu, za jehož zakladatele je všeobecně
označován. Sovětská vláda = rada lidových komisařů, v čele s Leninem.
Prvními dekrety sovětské moci byly Dekret o míru, který vyzýval všechny válčící strany
k ukončení války, a Dekret o půdě, jenž dával miliónům bezzemků půdu, na které léta
pracovali.   
  V ekonomické politice prosazoval Lenin plán elektrifikace Ruska , který byl úspěšný.
Kvůli  katastrofálním  následkům 1.světové   a  občanské  války  byly  rozvráceny

hospodářské struktury carského Ruska. Až do roku 1921 se
stupňovalo zbídačení  širokých vrstev obyvatelstva, včetně
městského  dělnictva.  Navíc  v onom  roce  1921  postihl
oblast Povolží  hladomor,  který  si  vyžádal  velký  počet
obětí. Již  předtím,  v březnu  1921,  vyhlásil  Lenin  z tribuny
10. sjezdu  Komunistické  strany  program tzv. Nové
ekonomické  politiky (NEP).  Program  zahrnoval
především  uvolnění  dosavadních  restrikcí  v oblasti
zemědělství a ústup od jeho násilné kolektivizace. Dále se

týkal  obchodu  a některých  odvětví  průmyslu,  kde  bylo  opět  pod  přísným  režimem
povoleno drobné až střední soukromé podnikání.  Program NEP byl   opuštěn v roce
1929, pět let po Leninově smrti.
  Po neúspěšném pokusu   o atentát v srpnu 1918 se zdravotní stav Vladimíra Iljiče
postupně  zhoršoval,  od roku 1923 se již prakticky neúčastnil politického života.
  Pohřben je v mauzoleu na Rudém nám ěstí u Kremelské zdi.                     EV

  

Zemřel 21.     ledna  1924

100 »úspěchů« vlády
  Využijeme to,  že  si  europoslankyn ě,  předsedkyn ě  KSČM a lídryn ě  volební
koalice  STA ČILO!  Kate řina  Kone čná  dala  tu  práci  a  p řipravila  výtah  do  o čí
bijících vládních zh ůvěřilostí v reakci na její sebechválu.
  „ODS  zveřejnila ke dvou letům vládnutí bilanční materiál »100 důkazů, že jste zvolili
správně« a já mám alespoň jasno, kde by vláda svůj  boj proti dezinformacím měla
zahájit. Pojďme si konkrétně jednotlivé body rozebrat:
1. Plníme náš závazek vůči NATO. Investujeme do naší obrany dvě procenta z HDP
ročně. -  Super,  takže  sponzorujeme  válku  na  cizích  územích,  ze  které  profitují
mocnosti, zatímco lidé u nás rekordně chudnou. Vláda nakupuje zbraně za desítky
miliard – v případě F35 dokonce za stovky –, ale odmítá přidat hendikepovaným, krátí
důchody nebo neúměrně zatěžuje pracující.
2.  Rekordně  investujeme do dopravy. Letos téměř  151 miliard korun na budování
nových silnic a železnic. -  Ano,  ale stále není  dokončena ani  páteřní  část  dálnice
propojující Prahu s ostatními krajskými městy, nedá se pořádně dostat k sousedům, a
zatímco se představuje sci-fi koncepce na rok 2050, tak vlaky mezi Prahou a Brnem
reálně zpomalují, i když miliardy létají vzduchem.
3.  Zbavili  jsme  ČR závislosti  na  ruském plynu.  Díky  LNG terminálu  jsme  zajistili
dostatek potřebné kapacity z jiných zemí. - Zbavili jsme se závislosti? Vždyť aktuálně
třetina plynu, který k nám proudí, pochází z Ruska a jediné, čeho vláda docílila, jsou
2x  až  3x  vyšší  ceny  plynu  ve  srovnání  s  našimi  sousedy.  Navíc  LNG  je  podle
mnohých studií »špinavější« než uhlí. Ale  děláme  tím kšeft USA, tak to asi nevadí.
4.  Zvyšujeme  rodičovský  příspěvek  o  50  tisíc  korun. Tento  bod  je  neskutečný
cynismus. Ve chvíli, kdy kumulovaná inflace za poslední dva roky činila cca 30 %, to
nepokrývá ani tuto inflaci. Reálně tedy za vlády pětikoalice rodičovský příspěvek klesl.
Naprostou absurditou je, že se netýká dětí narozených do konce roku 2023, tedy ty,
na které inflace dopadne nejvíce. Kdeže jsou ti lidovci a jejich prorodinná politika? 
5. Máme rozestavěno rekordních 280 kilometrů nových dálnic a silnic 1. třídy. Příští
rok otevřeme 112 kilometrů nových dálnic. – To je krásné číslo, i když  kolik z toho při
rychlosti českého řízení má na svědomí skutečně tato vláda. M.j. odborníci poukazují,
že ty opravdu důležité tahy, jako třeba na Vídeň, už déle než 25 let stojí!
6.  Automaticky  zvyšujeme  platby  na  zdravotní  pojištění.  Díky  automatickým
valorizacím plateb za státní pojištěnce se od příštího roku budou peníze pro české
zdravotnictví  zvyšovat  předvídatelně. –  Pozitivní,  nesmí  to  ale  jít  ruku  v ruce  s
rušením rezervních fondů zdravotních pojišťoven, které vnese zmatek a nejistotu! 
7. Snižujeme schodek veřejných rozpočtů z 5,8 procenta na 2,2 procenta HDP v roce
2024. Díky ozdravnému balíčku klesne deficit státního rozpočtu v dalších dvou letech
o 150 miliard korun. – No, prognózy této vlády je třeba brát s rezervou, neboť jak
dopadly letošní prognózy, třeba ohledně daně z mimořádných příjmů, už všichni víme.
Každopádně  z hlediska  ukazatele  veřejného  dluhu  vůči  HDP se  naše  země  pod
vedením pětikoalice propadla k roku 2013 – tedy o více než 10 let zpět.
8. Opakovaně jsme zvýšili existenční a životní minimum. Rozšiřuje se tím okruh osob,
které mohou čerpat podpory navázané na existenční a životní minimum, od nichž
vzniká nárok na dávky (například pomoc v hmotné nouzi, porodné, přídavky na děti či
příspěvek při pěstounské péči). - Vláda ve skutečnosti odmítla znovu od ledna zvýšit
existenční  minimum,  navzdory  tomu,  že  elektřina  v roce  2023  zdražila  a  další
zdražování  nás  čeká  letos.  Mimochodem  i  proto,  že  vláda  přesune  poplatek  za
obnovitelné zdroje (čili většinově poplatek solárním baronům) opět na občany, ačkoli
tvrdila v průběhu roku opak. Příspěvek na bydlení dokonce kvůli vládě klesne!
9. Snižujeme počet státních zaměstnanců. Poprvé po 10 letech klesne počet státních
zaměstnanců  o 11 tisíc. -  Nejprve je Fialův kabinet asi musel nabrat, aby je mohl
propustit. Často se navíc jedná o rušení neobsazených tabulkových míst. Nehledě na
to,  že  vláda  nabrala  jen  na  úřad  vlády  několik  desítek  úředníků.  O  poradcích  či
náměstcích ani nemluvě. Tam to ovšem funguje stylem – já na bráchu, brácha na mě. 
10. Přispíváme na rekonstrukce domů.  Program Oprav dům po babičce nabízí  až
jeden milion korun předem s bonusem 50 tisíc Kč za každé dítě na opravu rodinného
domu spojenou s energetickými úsporami. – Tento program, který se naoko tváří jako
pomoc zejména venkovu,  je ve skutečnosti  vytáhnutí  peněz z kapes všech.  Takže
třeba ti, kteří bydlí v nájmu, nebo nemají na dofinancování opravy, budou platit opravy
nemovitostí těm, jež na to – lidově řečeno – mají. Mimochodem mnohé státy využily
tyto peníze raději na pomoc lidem s vysokými cenami energií – to by bylo spravedlivé,
neboť ty se týkají všech. Je známo, že neschopný ministr KDU-ČSL Hladík tak chtěl
pomoci svým lidoveckým ovečkám s opravami jejich budov… Odborníci poukazují, že
se jedná o  program, ve  kterém nakonec zaplatíte  za  rekonstrukci  mnohonásobně
více, než kdybyste si dům postupně opravovali bez regulí tohoto programu.
11. Zrušili jsme silniční daň za vozidla do 12 tun. – Což je ve světle zdražení PHM a
energií naprostá kapka v moři.
12.  Rekordně  jsme  zvýšili  průměrný  starobní  důchod  o  více  než  pět  tisíc  korun.
Seniory jsme tak ochránili před vysokou inflací. – Tohle je opět holý alibismus vlády
ODS, TOP 09,  KDU-ČSL a PirSTANu. Vláda nezvýšila důchody z vlastní  vůle,  ale
proto,  že  ji  k tomu nutil  zákon.  Skutečnost  je  dále  taková,  že  vláda  tajně  obešla
zákonné ustanovení a letos v červnu každého důchodce obrala o tisíc korun měsíčně.
Poté pro jistotu zákon,  který sama porušila,  upravila  tak, že důchodci  budou biti  i
v následujících  letech.  Lidé  budou  pracovat  déle  a  mít  menší  důchody.   Právě
důchodci pak byli skupinou, která v uplynulém roce byla inflací zasažena úplně nejvíc.
13. Předložili jsme ústavní změnu, která zajistí vyšší ochranu vody a vodních zdrojů. –
Alespoň v něčem se poučili. Dodám, že KSČM tyto změny předkládala už v r. 2019. 
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14.  Schválili  jsme  zákon  o  národních  sankcích  vůči  zahraničním  společnostem  a
cizincům, kteří se dopustí závažných protiprávních jednání. – Tak snad si zahraniční
korporáty  nenajdou  způsob,  jak  zákon  obejít,  podobně  jako  v  případě  daně  z
mimořádných  příjmů.  Každopádně  zatím  jsem  neviděla  jedinou  aktivitu  pětikoalice
k tomu,  aby zamezila  vyvádění  stovek  miliard  do  zahraničí.  Přitom  kdysi  zásadoví
Piráti  dokonce  na  tomto  tématu  postavili  jednu  ze  svých  kampaní.  Už  dva  roky
vládnou. Výsledek? Nula. 
15. Digitalizujeme a zjednodušujeme proces přijímacího řízení na střední školy. Nově
bude možné podávat tři  přihlášky, u oborů s talentovou zkouškou až pět.  Výsledek
bude znám v řádu dnů místo dnešních týdnů. – No po tom fiasku, které nastalo letos,
kdyby ministerstvo školství neudělalo nic, pak už by to hraničilo se sabotáží. 
16.  Zákonem jsme ochránili  český chmel  a finančně  podporujeme naše včelaře. –
Slova a činy !. A ty činy jsou takové, že dotace na úl přitom byly sníženy o 56 %.
17. Uzavřeli jsme obrannou dohodu s USA. – To chápu, že pětikoalice vítá. ČR tím
totiž zase o kus snížila naši suverenitu. Smlouva totiž upravuje podmínky pro pobyt
amerických vojsk  na  území  ČR v  podstatě  je  zbavuje  jakékoli  odpovědnosti  a  ČR
republiku kontroly nad nimi.
18. Přispěli jsme ke zřízení nových fotovoltaik na 100 tisících střechách. Do roku 2025
počet  zdvojnásobíme. –  Vláda  by  měla  řešit  především  rychlou  dostavbu  jaderné
elektrárny  a  dále  uhelné  či  plynové  elektrárny  jako  tzv.  záložní  zdroje  –  sama
fotovoltaika nás  nespasí...  navíc víme, jak dopadl fotovoltaický boom v Polsku.
19.Navyšujeme kapacitu v ropovodu TAL. Od roku 2025 nám umožní zastavit dovozy
ropy z Ruska. Do stejného termínu jsme si vyjednali výjimku ze sankcí, abychom měli
vždy dostatek paliva. -  Podíl ropy z Ruska byl  přitom letos vůbec nejvyšší od roku
2012...  Děsím  se  proto  toho,  co  může  zastavení  dovozu  udělat  s  už  teď
astronomickými cenami.
20.Zrušili jsme periodické lékařské prohlídky u nerizikových povolání. - Je otázka, zda
v tomto případě výhody a naprosto minimální úspory převáží zisk z prohlídek jakožto
jedné z forem prevence.
21. Schválili jsme dva antibyrokratické balíčky. Usnadní život podnikatelům i občanům,
zejména pak  ulehčí  v  jejich povinnostech vůči  státu. –  Ať  se pánové a dámy jdou
zeptat k podnikatelům nebo občanům, jak jim za dva roky vláda s byrokracií pomohla.
Doporučila bych jim vzít si helmu. Ale třeba odstraňování zbytečného papírování ze
života firem přitom kvůli odložení nového zákona o účetnictví nadále vázne.
22. Připravili jsme novelu zákona o státním zastupitelství, která posílí jeho nezávislost. 
– Snaha krásná, ale státní zastupitelství reportují kritický nedostatek znalců a situaci 
označují za tragickou a horší než v r. 2021, tak by  vláda měla zabrat úplně jinde.
23. Spustili jsme komplexní reformu důchodového systému s cílem zajistit budoucím
generacím důstojné důchody. - Reformu, kvůli  které  se naši občané stanou zemí s
nejvyšším věkem odchodu do důchodu!

Karel  Srp:  Elegány  typu  Petra  Pavla  jsme  v armádě
z duše nenáviděli  Nový  český  prezident  Petr  Pavel  dovede  překvapit.
Kritici jej však vnímají, jako kdybychom na Hradě měli prodlouženou ruku Ursuly
von  der  Leyenové,  které  zatím  chybí  jen  uniforma,  či  dokonce  Jense
Stoltenberga. Jak vnímá kroky hlavy státu bývalý disident Karel Srp? Webový
deník  iportaL24.cz  přináší  rozhovor  s hudebním  publicistou,  dlouholetým
předsedou  Jazzové  sekce  a  držitelem  Medaile  za  zásluhy,  již  mu  udělil
v roce 2013 Pavlův předchůdce ve funkci Miloš Zeman.        Jar. Kojzar, iportal24
Jak  vnímáte  roli  prezidenta  Petra  Pavla,  bývalého  elitního  vojáka?  Mundůry
našich státníků alegorizují dobu: Pamatuji skutečné geroje s řády Sovětského svazu,
prezidenta  v  montérkách  jdoucího  do  Národního  divadla,  prezidentskou  šeď  na
černobílých obrazovkách. Normalizátory s drahými brýlemi, čtenář vzpomene velikána
v  džínách  a  koloběžkou… Dnes  předpokládám,  že  nyní  na  Hradě  působí  voják  s
trvalou disciplínou, platnými školními papíry a organizační praxí.
A kdybyste se ho pokusil charakterizovat, tedy vidět očima obyčejného Čecha?
Petr Pavel plní všechny formality pro službu v administrativě státní správy. Je prvním
vojenským profesionálem za třicet pět let, který se dostal nahoru. Doufejme, že jako
»fronťák«  nezapomněl,  co  je  průzkum  bojem.  Třeba  i  s  byrokracií.  Před
Listopadem 1989  by  byl  vysazen  na  hranice  západního  Německa  s  Francií.  Bez
ohledu na dnešní ideologii pak dle statistik 2. světové války by jeho přežití při nasazení
trvalo  pět  minut.  Učil  se  to  v  politické  výchově.  Všichni  vyškolení  kontrarozvědní
lampasáci  také znali,  co znamená výslech zajatce – vždyť k tomu byli  do jednoho
vycvičeni. Samozřejmě, že si dnes nikdo už nic nepamatuje… Tomu se totiž říká válka.
Ale  to má Petr  Pavel  zažité.  Spekuluji,  že  když dosáhl  věku,  fyzičky a  hvězdiček,
přešel z maskáčů na elegantní erár a větu holou: Provedu – dovolte mi odejít. Měl
nárok  i  na  3+1  v  Praze  na  Hanspaulce,  kdyby  byl  jazykově  vybaven  pro  Střední
Východ. Avšak čtenář zavětří, koho by důstojník Petr Pavel měl vlastně o to vyslání
požádat – zdali třeba někoho v bývalém Wembley Mons…?
Já  osobně  měl  kdysi  na  vybranou.  Odhodit  uniformu  a  jít  na  speciální  vojenskou
vysokou – nebo se opřít o lopatu na stavbě mládeže. Zvolil jsem to druhé. Ve vojenské
knížce mám nesmazatelně zapsáno: Určen pro boj v týlu nepřítele. Profík ví, co to
obnáší. Náš prezident dvojnásob. Prozradím, že elegány typu Petra Pavla jsme z duše
nenáviděli. Vyrůstali o útvar vedle. Měli nabiflováno, ale neuměli spočítat, kolik je třeba
stogramovek  na  vyhození  mostu  mezi  Západním  Německem  a  Francií,  ovládali
výslech zajatce, orientovali se v desítkách portrétních fotografií důstojníků západních
armád –  ty ostatně  chrlili  každý měsíc  naši  zpravodajci  –  ale  nerozeznali  západní
rakety, ovládali špatně jazyky, neuměli přežít v zemljance, později chodili ve Frankfurtu
do klubu amerických commandos a večer pak u nádraží za holkami atd. Studená válka
byla  setsakramentsky  horká  a  byla  to  dřina.  Nic  nevadí,  že  zdánlivě  skončila.
Neskončila totiž. Zleva Karel Srp, bývalý předseda KSČM Vojtěch Filip a čestný předseda KSČ Jiří Vábr

  U té mnou zmíněné široké řeky se měl zastavit první sled vojsk Varšavské smlouvy v
případě tzv. obranné války po napadení Američany.  Operační plány se nacházely v
trezorech dnešní Sněmovny. Vím to přesně: Strážil jsem u nich. A ještě hůř: Velel mi
hrdina Sovětského svazu generál Richard Tesařík. V historii vojenství 20. století nebylo

druhého. Jeho málčici to pak dotáhli na vyučující našeho pana prezidenta.
Jde mně však o dnešní společnost. I když s osudem pana generála je ta minulá
velmi svázána. Po převratu se však uchytil. To přece není samo sebou…
Opravdu. To samo sebou není. Prostě někdo je připraven přeskočit hraniční potok, je-
li  tam  méně bláta.  Dnešní  společnost  je  koloseum mluvků.  Zažil  jsem  Masaryka,
Beneše,  Háchu,  Zápotockého,  Novotného,  Svobodu,  Husáka,  sdílel  kriminál  s
Havlem, poznal jsem Klause, Miloše Zemana. Máme v Jazzové sekci deníky i sto let
staré. Zažil jsem měnové reformy, rozdělení státu, soukromničení, lístkový systém –
vždy bylo něco špatně, ale rychle se zapomínalo a neotáčelo dozadu. Řekl bych, že
nejhůře na tom byl T. G. Masaryk. To se muselo otáčet všechno.
U Petra Pavla mi nevadí jeho vojákovství a výrazová střídmost. Neplatí: Hodně mluvil,
málo  řekl.  Víme,  že  prezidentská  agenda  je  obsáhlá  –  sekretariát  F.  Mitterranda
dostával denně několik stovek dopisů a u nás tomu nebude jinak – neznamená to
ovšem, že na všechno má lidi… jedině on, tedy Petr Pavel, nosí kůži na trh. Když
legenda Pražského jara  Čestmír  Císař  gratuloval  Miloši  Zemanovi  k prezidentství,
řekl,  že  mu  přeje  dobrou  vládu.  Podle  mne  se  dost  za  Zemana  povedlo:  nízká
nezaměstnanost,  inflace,  stabilita  cen,  nové  diplomatické  a  hospodářské  styky,
dodržování Helsinských dohod.
Z Helsinských dohod vyplynula Charta 75.  Nezdá se vám, že jejich názory a
řešení zůstaly kdesi před Listopadem a že se vlastně všechno  rozplynulo?
Nejsem signatář. Text byl příliš proklamační. V tom však byla Havlova rafinovanost.
Aby jej podepsal každý. V lednu 1977 jsem byl pomocným pracovníkem u lopaty a
dělal kousek od Národního divadla, kde se právě odbývala show zvaná Anticharta.
Prošel jsem v montérkách od šatny s evidenčními listy návštěvníků až po střechu.
Snad kromě Jiřiny Švorcové zde padaly jen politické bláboly.  Hon na ztroskotance
nastal až v tisku. Odtud jej brali kádrováci všech podniků v republice a stal se normou
k podržení  zaměstnání.  Věřím,  že  do Národního přišli  lidé  zcela  neinformováni  –
avšak za týden se do pražského Divadla hudby drali všichni. Rozneslo se, že kdo
nepodepíše Antichartu, vyletí z práce. Překypovali umělci. Hákoval jsem v hudebním
vydavatelství a živě to pamatuji.
Myslíte, že stejně tak mnozí usilovali loni o pozvánky 28. října na Pražský hrad?
Hovořil  jsem s pinglem, který obsluhoval na všech rautech předchozích hlav státu.
Loni  –  z  pozvaných  šesti  tisíc  –  skoro  nikoho  neznal.  Ale  abych  odpověděl  –
samozřejmě, že tato politická prostituce funguje.
Třeba je to dáno charismatem Petra Pavla….
Volil jsem Andreje Babiše. Stovky lidí kolem mne také. Neznám nikoho, kdo by mu dal
hlas. Ale už rok jsou z něj vyjeveni i političtí dobrodruzi. Petr Pavel je voják a ví, že
prezidentské  kroky  jsou  nevratné,  každé  jeho  mrknutí  oka  je  analyzované.
Humanismus Václava Havla, realita Václava Klause a naslouchání veřejnosti Milošem
Zemanem nemá dnes červenou ani zelenou: Žlutou. Zkusme jít do minulosti.
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  Od roku 1004 do roku 1012 vládl  slabý Jaromír,  který Čechy přivedl  do  těsné
závislosti  na římském králi  Jindřichovi II.   Jeden chybný krok a ztratil  jeho přízeň.
Využil toho Oldřich, provedl palácový převrat, krutě se vypořádal s opozicí. Troufl si i
na výboje, vyhnal třeba Poláky z Moravy  a začal dělat nezávislou politiku. Když si
Jaromír  přišel  stěžovat,  byl  uvězněn.  Epizoda  Oldřicha  s  pradlenkou  je  jednou  z
nejznámějších příběhů, kronikáři mu vesměs fandí. Byl ale všechno jiné, než lidový
vládce.  Skutečnost   byla  taková,  že  se  Oldřich  neohlížel  na  to,  že  Božena  byla
provdána za  sedláka Křesinu,  a  že  doma měl  jinou manželku.  Ta mu ale  nedala
potomka.  Nevíme  ani,  kdy  se  tak  stalo.  Když  se  pokusil  o  vpád  do  Uher,  míra
přetekla. Syn Jindřichův, zvaný Černý s velkou přesilou vtáhl roku 1033 do Čech a
přinutil Oldřicha k cestě na říšský sněm. Prý se tam choval zpupně a byl uvězněn. I
vzpomněli si znovu na Jaromíra.
Vraťme se do roku 1021.Všichni známe romantický příběh únosu urozené  Judity či
Jitky  ze  Schweinfurtského  kláštera. Kronikář  Kosma  ho  ke  slávě  Přemyslovců

popisuje  takto:  „Tehdy  Břetislav,  z  jinochů
nejkrásnější a hrdina nejudatnější, slyšel vyprávění
o  neobyčejné  kráse  a  ušlechtilosti  řečené  dívky.
Duše  jinochova,  vznícena  ohněm  Venušiným  vře
jako když ohni sálá Etna. A rozhodl se raději mužně
jednati než schýlit k pokorné prosbě šíji...“ O lásku
se ale jednat těžko mohlo. Její tvář poprve spatřil
až v okamžiku, když si ji v ranním šeru posadil na
koně. Přestože došlo k potyčce, při níž část družiny
padla,  další  pronásledování  se  nekonalo.   V  té
době  byl  únos  totiž  hrdelním  zločinem  a  všihni
mužští  příslušníci  rodu  byli  povinni  únosce
pronásledovat a zabít.  Vinu nesla i unesená oběť,

končívala v klášteře jako jeptiška. Při únosu dívky tak vysokého rodu by měly padat
hlavy, mohl zapříčinit i válku. Historici se domnívají, že bylo vše předem domluveno.
Ve svém postavení se Břetislav nemohl oficielní cestou o Jitku ucházet, překážkou
byla ve skutečnosti jeho matka, pouhá selka.
  Kdo vlastně byla Judita? Narodila se někdy před  rokem 1003, byla tedy asi stejně
stará jako Břetislav. Pocházela ze vznešeného rodu Babenberků. Její otec Jindřich ze
Schweinfurtu  zemřel  a  sám  císař  projevoval  po  jeho  smrtí  „velkou  bolest“.  Matka
Gerdberga zemřela už dřív. Co se sirotkem? Rodiče už vybrat ženicha nemohli, tak do
kláštera.  Tam se urozené slečny vzdělávaly v dobrých mravech, věrouce a  trošku v
psaní a čtení. A hlavně zde čekaly na vhodného ženicha. Ten se našel v netradiční
podobně. Rychlá svatba, manželé byli uklizeni na Moravu. Vysoce urozená manželka
povznesla sebou i manžela. A Břetislav to potřeboval, byl vlastně levobočkem. Co na
to  Jitka,  to  se nikdo  neptal.  Ale  zvykli  si  na  sebe  a  byla  mu dobrou manželkou.
Zajímavé je, že prvé dítě se narodilo až po deseti letech. Malý Spytihněv přišel na
svět v roce 1031. Nakonec měli pět dětí a samé kluky -  následovali Vratislav, Konrád,
Jaromír a nakonec Ota. Rod měl zajištěno pokračování. Jitka byla vzornou manželkou
i jinak. V roce 1041 využila svých kontaktů na říšském dvoře a po prohrané válce
umožnila  Břetislavovi  uzavřít  důstojný mír  a  spojenectví  s   králem Jindřichem  III,
zvaným Černý.  (Už o něm byla zmínka).  Můžeme konstatovat,  že pomohla  zvýšit
prestiž Českého státu. Po Břetislavově smrti v roce 1055 se vlády ujal Spytihněv a v
záchvatu  vlastenectví  vyhnal   všechny Němce.  Týkalo  se  to  i  jeho  mámy.  Ta se
uchýlila do Uher, kde 2.8. roku 1058 zemřela. Její druhý syn, Vratislav ji po svém
nástupu na trůn nechal převézt do Prahy a tělo uložil ve Václavově rotundě svatého
Víta vedle jejího chotě-únosce Břetislava. Byl to poslední pohřeb před velkou gotickou
přestavbou chrámu.                                                                                 Pavel Hruban
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